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Abstract

        
Patients with chest wall deformities have many particular anatomical, physiological, genetic, biomechanical and psychological characteristics. It is generally recognized that surgical correction of funnel chest and pigeon breast may be done for psychosocial reasons alone. Morphological and dynamic investigations are done to identify the function of the deformed chest wall and to permit objective assessment of the cosmetic and functional outcomes of the operation.


        
 There is no universally agreed standard for the diagnosis of funnel chest and pigeon breast. Non-invasive investigations, such as computed tomography (CT), echocardiography (ECG) and stereophotogrammetry (SP), improve the quality of the diagnostic assessment, including evaluation of its functional aspects, without directly influencing the decision to operate, which is still made mainly on subjective grounds. The value of these techniques in the diagnosis of chest wall deformities is assessed and the results of our personal experience are presented.


      
        
Zusammenfassung

        
Patienten mit Thoraxwanddeformitäten bieten vielfältige anatomische, physiologische, genetische, biomechanische und psychische Merkmale. Die Indikation zur operativen Behandlung von Trichter- und Kielbrustpatienten allein aus psychosozialen Gründen ist allgemein anerkannt. Morphologische und funktionelle Untersuchungen haben den Nachweis möglicher funktioneller Auswirkungen der Thoraxwanddeformität sowie die Objektivierung des kosmetischen und eventuell funktionellen Operationserfolges zum Ziel.


        
Ein allgemeingültiger Standard für die Basisdiagnostik von Trichterbrust- und Kielbrustpatienten existiert nicht. Nichtinvasive Verfahren wie Computertomographie, Echokardiographie und Stereofotogrammetrie verbessern die Abbildungsqualität und erfassen zunehmend funktionelle Aspekte von Thoraxwanddeformitäten ohne allerdings die immer noch stark subjektiv geprägte Haltung zum operativen Vorgehen entscheidend zu beeinflussen. Ihr Stellenwert im Rahmen der Diagnostik von Thoraxwanddeformitäten wird bestimmt. Ergebnisse eigener Untersuchungen werden dargestellt.


      

Key words
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